

CDDH EXTRA(2026)OJ2 annotated/annoté
19 January / Janvier 2026

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS
COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS
(CDDH)

2nd EXTRAORDINARY MEETING / 2^e RÉUNION EXTRAORDINAIRE

25 – 27 February / février 2026

Strasbourg and online (hybrid format) / *Strasbourg et en ligne (format hybride)*

Draft annotated agenda / *Projet d'ordre du jour annoté*

This draft annotated agenda and the documents of the meeting are available on the [CDDH website](#)
Ce projet d'ordre du jour annoté et les documents relatifs à la réunion sont disponibles sur le [site du CDDH](#)

E-Mail: DGI-CDDH@coe.int

1: OPENING OF THE MEETING AND ADOPTION OF THE AGENDA	1 : OUVERTURE DE LA RÉUNION ET ADOPTION DE L'ORDRE DU JOUR
CDDH EXTRA(2026)OJ2	CDDH EXTRA(2026)OJ2
<i>The Chair of the CDDH, Tonje MEINICH (Norway), will open the meeting and invite the CDDH to adopt the agenda.</i>	<i>La Présidente du CDDH, Tonje MEINICH (Norvège) ouvrira la réunion et invitera le CDDH à adopter l'ordre du jour.</i>
2: EXAMINATION OF PRELIMINARY DRAFT TEXT FOR THE OUTCOME DOCUMENT	2 : EXAMEN D'UN AVANT-PROJET DE TEXTE EN VUE DU DOCUMENT FINAL
<p>Conclusions of the Informal Ministerial Conference (Strasbourg, 10 December 2025) CM/Del/Dec(2025)1546/4.3 – decisions of the Ministers' Deputies on follow-up to the Informal Ministerial Conference (Strasbourg, 10 December 2025) CDDH(2026)01 – Possible issues for inclusion in a political declaration CDDH(2026)03 – Comments received in advance of the first CDDH extraordinary meeting CDDH(2026)04 – Preliminary draft text for the outcome document CDDH(2026)05 – Comments received in advance of the second extraordinary CDDH meeting</p>	<p>Conclusions de la Conférence ministérielle informelle (Strasbourg, 10 décembre 2025) CM/Del/Dec(2025)1546/4.3 – décisions des Délégués des Ministres sur les suites à donner à la Conférence ministérielle informelle (Strasbourg, 10 décembre 2025) CDDH(2026)01 – Éventuelles questions à inclure dans une déclaration politique CDDH(2026)03 – Commentaires reçus avant la première réunion extraordinaire du CDDH CDDH(2026)04 – Avant-projet de texte en vue du document final CDDH(2026)05 – Commentaires reçus avant la seconde réunion du CDDH</p>
<i>The CDDH will be invited to examine preliminary draft text for its outcome document, as prepared by the Secretariat, along with comments received from delegations. It will be invited to discuss any further issues which arise that were not covered by the draft or comments thereon.</i>	<i>Le CDDH sera invité à examiner un avant-projet de texte en vue de son document final, tel que préparé par le Secrétariat, ainsi que les commentaires reçus des délégations. Il sera invité à examiner toute autre question qui se poserait et qui n'aurait pas été abordée dans le projet ou dans les commentaires y afférents.</i>
3: ORGANISATION OF FUTURE WORK	3 : ORGANISATION DES TRAVAUX FUTURS
<i>The CDDH will be invited to take decisions on the organisation of its future work.</i>	<i>Le CDDH sera invité à prendre des décisions concernant l'organisation de ses travaux futurs.</i>
4: OTHER BUSINESS	4 : QUESTIONS DIVERSES
5: ADOPTION OF THE MEETING REPORT	5 : ADOPTION DU RAPPORT DE RÉUNION
CDDH(2026)R2_EXTRA – (Draft) Meeting Report	CDDH(2026)R2_EXTRA – (Projet de) Rapport de réunion
<i>The CDDH will be invited to adopt the meeting report.</i>	<i>Le CDDH sera invité à adopter le rapport de réunion.</i>

REFERENCE DOCUMENTS	DOCUMENTS DE RÉFÉRENCE
Conclusions of the Informal Ministerial Conference (Strasbourg, 10 December 2025)	Conclusions de la Conférence ministérielle informelle (Strasbourg, 10 décembre 2025)
CM/Del/Dec(2025)1546/4.3 – decisions of the Ministers' Deputies on follow-up to the Informal Ministerial Conference (Strasbourg, 10 December 2025)	CM/Del/Dec(2025)1546/4.3 – décisions des Délégués des Ministres sur les suites à donner à la Conférence ministérielle informelle (Strasbourg, 10 décembre 2025)
The Court's case-law on immigration matters	La jurisprudence de la Cour en matière d'immigration
Case-Law Guide on Immigration , European Court of Human Rights, August 2025	Guide sur la jurisprudence sur l'immigration , Cour européenne des droits de l'homme, August 2025
Focus On: Immigration , Press Unit, European Court of Human Rights, December 2025	Zoom sur: L'immigration , Unité de Presse, Cour européenne des droits de l'homme, décembre 2025
Migration Key Facts Sheet , Division on Migration and Refugees, Directorate General Human Rights and Rule of Law (DGI), November 2025	Chiffres clés sur les migrations , Division des Migrations et des Réfugiés, Direction Générale des droits humains et État de droit (DGI), novembre 2025
Factsheet on migration and asylum , Department for the Execution of Judgments of the European Court of Human Rights, November 2021	Fiche thématique sur la migration et l'asile , Service de l'exécution des arrêts de la Cour européenne des droits de l'homme, novembre 2021
2023 Reykjavik Declaration	Déclaration de Reykjavik, 2023
2018 Copenhagen Declaration	Déclaration de Copenhague, 2018
2015 Brussels Declaration	Déclaration de Bruxelles, 2015
2012 Brighton Declaration	Déclaration de Brighton, 2012
2011 Izmir Declaration	Déclaration d'Izmir, 2011
2010 Interlaken Declaration	Déclaration d'Interlaken, 2010
Joint Statement delivered to the Conference of Ministers of Justice of the Council of Europe, 10 December 2025 (submitted by Denmark and Italy)	<i>(en anglais uniquement)</i>
Countering the instrumentalisation of migrants and refugees and respecting human rights , European Union Fundamental Rights Agency (FRA), July 2025 (submitted by FRA)	<i>(en anglais uniquement)</i>
CCBE comments following up on the CCBE Statement on the letter published on 22 May 2025 concerning the interpretation of the European Convention on Human Rights , Council of Bars and Law Societies of Europe, December 2025 (submitted by the CCBE)	Commentaires du CCBE faisant suite à la déclaration du CCBE sur la lettre publiée le 22 mai 2025 concernant l'interprétation de la Convention européenne des droits de l'homme , Conseil des barreaux européens, décembre 2025 (soumis par le CCBE)